
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق شم�اره 88498445 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

  طرح ساماندهي كودكان خياباني چه شد؟ 
حسيني- تهران: چندي پيش در روزنامه شما خواندم كه دولت براي 
ساماندهي كودكان خياباني جلسات متعددي با برخي از دستگاه هاي 
متولي بر گزار كرده است. گويا بحث جمع آوري كودكان خياباني باز هم 
روي كاغذ و در جلسات جدي گرفته شده است. در بيشتر تقاطع هاي 
مهم پايتخت، كودكان خياباني را مي توان مشاهده كرد پس چه زماني 

قرار است اين طرح اجرا شود؟ 

   رفتار پليس بايد الگو باشد 
اكبري- تهران: چند روز پيش در حال عبور از تونل رسالت بودم كه 
يك ماشين پليس با سرعت زياد و س��بقت گرفتن از ساير خودرو ها از 
تونل عبور كرد، پيش خودم فكر كردم چرا برخي از مأموران پليس خود 
به قوانين احترام نمي گذارند؟ مگر نه اينكه پليس نماد امنيت و آرامش 

و رفتار آنها بايد الگوي سايرين باشد. 

   چرا برخ�ي دارو هاي درمان زخم معده تحت پوش�ش بيمه 
نيست؟ 

رضايي- تهران: با مراجعه به پزشك، وي چند قلم دارو براي بيماري 
زخم معده ام نوشت، وقتي داروخانه ليست دارو ها را گرفت: متوجه شدم 
برخي دارو ها تحت پوشش بيمه نمي باشد. پس بيمه و دفترچه درماني 

به چه دردي مي خورد؟ 
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88498445سرويس اجتماعي

رديابي سوسيس خوك در بازار داخلي
وزارت بهداشت در نامه اي به ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز خواستار شد

گرايش جهاني به برند حال اسامي 

 25 روز  در    
تيرم�اه ج�اري 
خب�ري ب�ا تيتر 
»ش�كايت 18 نماين�ده مجل�س از س�ازمان 
محي�ط زيس�ت ب�ه كميس�يون اص�ل 90« در 
رأس اخبار رس�انه هاي كش�ور ق�رار گرفت كه 
اين شكايت توس�ط علي ايرانپور نماينده مردم 
مبارك�ه تهي�ه و تقديم كميس�يون ش�ده بود.

 ايرانپور در اين رابطه به »تس��نيم« گفته بود: اين 
شكايت مربوط به عملكرد س��ازمان محيط زيست 
در مقابله با آلايندگي كلانشهر اصفهان و اغماض و 
كوتاهي هاي سازمان محيط زيست استان اصفهان 
در قبال شركت فولاد مباركه به عنوان يك صنعت 
آلاينده است. نماينده كميسيون كشاورزي در متن 
شكوائيه اي كه تقديم كميسيون اصل 90 شده بود، 
فولاد مباركه را متهم كرده بود كه ساختماني با زير 
بناي 31 هزار و 840 متر مربع و با وسعت 250 هزار 
متر مربع به سازمان حفاظت محيط زيست كشور 
اهدا كند كه محيط زيست اصفهان نام فولاد مباركه 

را از ليست صنايع آلاينده حذف كند. 
اين در حالي اس��ت كه مدير عامل ش��ركت فولاد 
مباركه در آن زمان و در مقابله با اين شكايت عنوان 
كرده بود حتي روشن كردن شمع نيز نياز به اكسيژن 
دارد و دود ايج��اد مي كند، پس نمي ت��وان انتظار 
داش��ت فولاد مباركه با توليد 7 ميلي��ون تن فولاد 

آلودگي نداشته باشد. 
اين شكايت با گذش��ت 48 روز همچنان مسكوت 
باقي ماند تا عاقب��ت روز گذش��ته خبرگزاري مهر 
مطلبي با تيت��ر » اختلاف نظر مس��ئولان اصفهان 
درباره آلايندگي فولاد مباركه/ انتقاد نماينده مباركه 
و پاسخ محيط زيست«را روي خروجي خود قرار داد. 
در ادامه اين مطلب چنين آمده است: آلاينده بودن 

صنعت فولاد مباركه موضوعي است كه مورد اختلاف 
برخي مسئولان اصفهاني قرار گرفته است. در حالي 
كه اداره محيط زيس��ت اصفهان بر پ��اك بودن اين 
صنعت و پايين بودن آلايندگي اين كارخانه اصرار 
دارد، نماينده مباركه در مجلس شوراي اسلامي با 

جديت اين مسئله را رد مي كند.«
اما روز گذشته قاسمي، معاون فني اداره كل حفاظت 
محيط زيس��ت اس��تان اصفهان پس از 48 روز در 
دفاع از فولاد مباركه اعلام كرده بود: مجتمع فولاد 
مباركه اصفهان در سال گذش��ته جزو صنايع سبز 
نبوده اما ج��زو صنايع آلاينده هم نيس��ت؛ چراكه 
ميان صنعت سبز و صنعت غيرآلاينده تفاوت هايي 
وجود دارد و مطابق ليستي كه بهمن هر سال اعلام 
مي شود، مجتمع فولاد مباركه در سال گذشته جزو 
صنايع سبز نبوده اما آلاينده هم نيست. وي در ادامه 
مي گويد:  مطابق قانون يك درصد از فروش صنايع 

آلاينده به عنوان ماليات ارزش افزوده سهم پرداختي 
صنايع آلاينده است. گذشته از آن از سال 87 صنايع 
فولاد با نصب فيلترهايي ميزان آلايندگي خود را به 
حد استاندارد رسانده اس��ت و خروجي هاي فولاد 
از س��ال 87 تاكنون به طور مداوم توس��ط سازمان 
حفاظت محيط زيست اندازه گيري شده و به ميزان 

استاندارد بوده است. 
در اين رابطه س��بحاني، مدير عام��ل فولاد مباركه 
روز گذشته اظهار داش��ته ما هر سال 180 ميليارد 
تومان ثابت صرف كنت��رل آلايندگي و 15 ميليارد 
تومان نيز براي نگهداري تجهيزات س��الانه صرف 
كرده ايم. در حالي كه ما در ايران تنها 15 ميليون تن 
فولاد تهيه مي كنيم در حالي كه در ژاپن با يك پنجم 
وس��عت ايران و جمعيت بالاي 100 ميليون، 130 
ميليون تن فولاد تهيه مي ش��ود. اگر ماهيت فولاد 
آلاينده باش��د بايد مردم اين كشور از بيماري مرده 

باشند و اين مسئله نشان مي دهد كه مكانيزم هاي 
پيشگيري كننده نيز وجود دارند. 

اما نماين��ده مردم مبارك��ه در رابطه ب��ا اظهار نظر 
دوستان گفته است: اتحاديه اروپا يعني كشورهايي 
كه خودش��ان اين صنعت را در ابتدا ايجاد و صنايع 

فولاد را به عنوان صنايع غيرپاك معرفي كرده اند. 
ايرانپور با توجه به اينكه مدير عامل فولاد مباركه اين 
صنعت را پاك دانسته و ش��ائبه هاي آلايندگي اين 
كارخانه را رد كرده، عنوان كرد: ما از صنعتي صحبت 
مي كنيم ك��ه 9 ميلي��ون مترمكعب گاز اس��تفاده 
مي كند كه معادل مصرف س��الانه يك استان است 
و مي توان به كمك آن چند استان كشور را پوشش 
داد بنابراين اين س��ؤال پيش مي آيد  كه دود ناشي 
از سوختن اين همه گاز به كجا مي رود و آيا در حد 
استاندارد است يا خير؟ضمن آنكه در طول سال هاي 
گذش��ته تمامي باغات مجاور كارخانه فولادمباركه 
نابود شدند و كارشناسان كميسيون كشاورزي اين 
نكته را تأييد كردند كه آلودگي عامل از ميان رفتن 

اين درختان بوده است. 
وي در ادامه مي گويد: من مداركي در دس��ت دارم 
كه هر روز آمار آلايندگي فولاد به دفتر مدير عامل 
مي رود و از درون خود كارخانه فولاد اس��نادي در 
دس��ت دارم كه در روزهاي مختلفي در تابستان و 
برخي ماه هاي پاييز سال گذشته اين آلايندگي تأييد 
شده اس��ت.  با اين وجود به نظر مي رسدكه ادعاي 
نمايندگان فولاد مباركه و محيط زيس��ت اصفهان 
توجيهي بيش نيست. چراكه مقايسه ايران و ژاپن در 
قياس آقاي سجادي، قياس درستي نيست. ضمن 
آنكه هيچ يك از دو مسئول فوق ادعاي اهداي يك 
باب ساختمان را به منظور حذف نام فولاد مباركه از 
ليست صنايع آلاينده رد نكرده اند. بنابر اين چنين 
هديه اي مي تواند هر صنعت آلوده اي را پاك نمايد. 

توجيه محيط زيست اصفهان در خصوص آلاينده بودن فولاد مباركه پس از 48 روز سكوت 

فولاد مباركه آلاينده هوا نيست!

در حالي كه محاس�ن و فوايد فراوان بهداش�تي 
غذاه�اي ح�ال بس�ياري از غير مس�لمانان را 
هم مش�تري اين ن�وع از غذاها ك�رده و در حال 
حاض�ر برندي تح�ت عن�وان »ح�ال«  در دنيا 
ش�كل گرفته اس�ت،  توزيع كنس�رو سوسيس 
گوشت خوك در برخي س�وپر ماركت ها موجب 
ش�ده اس�ت تا وزارت بهداش�ت در نام�ه اي به 
س�تاد مبارزه با قاچ�اق كالا ب�راي جلوگيري از 
توزيع و جمع آوري اين كنس�روها اق�دام كند. 
توزيع و حتي س��رو برخي غذاهاي حرام در برخي 
از رس��توران ها اتفاقي است كه هر از چند گاهي رخ 
مي دهد. سرو خرچنگ،  لابستر و حتي هشت پا در 
منوي س��يني دريايي برخي رس��توران ها مواردي 
است كه از چند سال پيش گاهي خبرساز مي شود؛ 
با وجود اين، همچنان باب تخلف باز اس��ت و حالا 
شاهد توزيع كنسرو سوس��يس با گوشت خوك در 
سوپر ماركت هاي مناطقي نظير شمال شهر تهران 
هستيم؛ كنسروي كه بنا به تأكيد رسول ديناروند، 
رئيس سازمان غذا و دارو و معاون وزير بهداشت جزو 
محصولات و فر آورده هايي است كه بدون مجوز و به 
صورت قاچاق وارد كشور مي ش��وند و حكايت اين 
فر آورده هاي غير مجاز به كنس��رو سوسيس خوك 
ختم نمي شود و نمونه هاي اين چنيني را مي توان در 

سوپر ماركت هاي شمال شهر تهران مشاهده كرد. 
   برند حال در دنيا؛  غذاي حرام در ايران

در برخي سوپر ماركت هاي لوكس نه فقط كالاها و 
خوراكي هاي مجاز كه گاه��ي وقت ها كالاهاي غير 
مجاز هم مي فروشند؛  فر آورده هايي كه همين غير 
مجاز بودنش��ان موجب مي ش��ود تا قيمت هايشان 
بالاتر رفته و سود بيش��تري را عايد فروشنده كنند. 
طبقه بندي وسيع و تنوع كالاهاي اين قبيل مغازه ها 
درست شبيه برخي رس��توران هاي متخلف فضاي 
مناسبي است تا خوراكي هاي زير ميزي را لابه لايش 
پنهان ك��رده و آنها را به مش��تريان خ��اص عرضه 
كنند. چند س��ال پيش نيز حس��ن بيادي از وجود 
160 رستوران توزيع كننده غذاهاي حرام در تهران 
خبر داده بود. توزيع و ارائه غذاهاي حرام در كشور 
در حالي ص��ورت مي گيرد كه در تمام كش��ورهاي 
دنيا ب��ه دليل مش��كلات و عوارض غذاه��اي حرام 
گرايش گسترده اي به سمت توليد و عرضه غذاهاي 
حلال ش��كل گرفته اس��ت تا جايي كه حتي برند 
»حلال« يك برند جهاني است كه مشخص مي كند 
محصول يا فر آورده بر اس��اس قوانين ش��رع اسلام 

تهيه شده است. 
   عرضه سوسيس گوش�ت خوك در برخي 

سوپر ماركت ها
براساس گزارش سازمان غذا و دارو به ستاد مركزي 
مبارزه با قاچاق كالا و ارز، نوعي كنس��رو سوسيس 
در شيش��ه با نام تج��اري Boklunder اخيراً به 
صورت قاچاق وارد كش��ورمان ش��ده و در س��طح 
عرضه نيز مشاهده شده است. در نامه دكتر هدايت 
حسيني، معاون غذاي س��ازمان غذا و دارو به ستاد 
مبارزه با قاچ��اق كالا و ارز و رئيس مركز س��لامت 
محيط و كار وزارت بهداش��ت، تأكيد شده است كه 

اين كنسرو خارجي، حاوي گوشت خوك بوده و به 
همين خاطر غير قابل ورود و غير قابل عرضه است 
و با توجه به اهميت موضوع از نظر شرعي و سلامتي 
مصرف كنن��دگان بايد با صدور دس��تورات لازم در 
اسرع وقت نسبت به جمع آوري آن از سطح عرضه 
اقدام شود. دكتر رسول ديناروند، رئيس سازمان غذا 
و دارو و معاون وزير بهداشت در توضيح بيشتر اين 
موضوع گفت: اين محصولات به عنوان فر آورده هاي 
بدون مجوز به صورت قاچاق وارد كشور مي شود و از 

اين نمونه ها در كشور وجود دارد. 
وي با بيان اينكه از قبيل اين فر آورده هاي غيرمجاز 

در برخي س��وپر ماركت هاي ش��مال ته��ران ديده 
مي شود، افزود: وجود اين گونه فر آورده ها آن هم در 

سوپر ماركت ها، كاملًا غيرقانوني است. 
واردات قاچاق اين كالاها به كشور موجب مي شود 
تا به دليل رعايت نشدن ش��رايط نگهداري و اصول 
بهداشتي،  اين فر آورده ها به غير از چالش حرام بودن، 

 ناسالم هم باشند. 
   گوش�ت خوك منتقل كننده بيماري هاي 

خطرناك
براي بررس��ي دلايل حرام بودن گوش��ت خوك و 
عوارض اين ماده به س��راغ دكتر س��يد ضياء الدين 
مظهري، مدير گروه تغذيه دانشگاه آزاد واحد علوم 
تحقيقات و عضو سابق هيئت علمي دانشگاه علوم 
پزش��كي تهران مي رويم تا از نگاه عل��م تغذيه اين 
موضوع را بررسي كنيم.  وي با تأكيد بر اينكه خوك 
حيواني اس��ت كه از همه چيز حتي نجاست تغذيه 
مي كند، مي افزايد: بديهي است وقتي حيواني با مواد 
نجس پرورش يابد طبيعتاً در خوي او نيز اين مسئله 
نفوذ كرده و به طور غير مستقيم به مصرف كننده نيز 
منتقل مي شود. بنا به تأكيد مظهري گوشت خوك 
انتقال دهنده نوعي بيم��اري خطرناك انگلي به نام 
»ترشين« است كه به خصوص در نواحي گرمسيري 
مي تواند عوارض بس��يار خطرناكي را ايجاد كند. به 
گفته اين متخص��ص تغذيه اين بيم��اري از طريق 
گردش خون به تمام ارگان هاي بدن از جمله قلب و 

چشم حمله مي كند و به آنها آسيب مي رساند. 
   تأثير غذاي حرام بر روح از ديد علم تغذيه 
 اين استاد دانشگاه با تأكيد بر فوايد دستورات دين 
مبين اس��لام مي افزايد: نه فقط انرژي بلكه نيروي 
دفاعي و مغز و فكر ما هم از غذاي��ي كه مي خوريم 
تأمين مي شود بنابراين لقمه ما صد در صد بر مسائل 
روح و روان مان تأثيرگذار است به گونه اي كه افرادي 
ك��ه از غذاهاي ح��لال و متنوع مص��رف مي كنند، 
حليم تر و مهربان تر بوده و كمتر حالت تهاجمي دارند 
تا كساني كه از غذاهاي غير حلال مصرف مي كنند.  
اين استاد دانشگاه بخش مهمي از پشت پرده قاچاق 
و توليد غذاهاي حرامي همچون گوش��ت خوك را 
اينگونه شرح مي دهد: پرورش گوشت خوك با توجه 
به زمان كوتاه وزن گيري،  تعدد بچه ها و هزينه پايين 
پرورش به خاطر همه چيز خوار بودن موجب مي شود 
تا اين صنعت از نظر اقتصادي كاملًا به صرفه باشد. 
يقيناً آنچه موجب مي شود تا چنين تخلفاتي شكل 

بگيرد نيز همين مسئله سودآوري است. 

ب�ه گفت�ه رئي�س اداره پيون�د و بيماري ه�اي خ�اص وزارت 
بهداش�ت، 12 باند قاچ�اق اعضاي بدن در كش�ور شناس�ايي 
ش�د كه كارش�ان اين ب�ود كه از ف�رد ايران�ي اعضاي ب�دن را 
مي گرفتند و ب�ا هزينه هاي بالا به اتب�اع خارجي مي فروختند 
ك�ه اي�ن مس�ئله س�بب فس�اد در پيون�د اعض�ا ش�ده بود. 
كتايون نجفي زاده در نشست خبري به مناسبت برگزاري جشن نفس 
در پاسخ به پرسشي درباره ممنوع ش��دن پيوند اعضاي بدن براي اتباع 
خارجي در ايران گفت: قانون پيوند اتباع در س��ال 78 مصوب شده بود 
كه اتباع خارجي مي توانند از هموطن خود اعضاي بدن را در ايران پيوند 
بزنند ولي مش��كل از آنجا شروع ش��د كه باندهاي قاچاق بدن در ايران 

سوءاستفاده كردند و بر اين اساس 12 باند قاچاق اعضاي بدن در كشور 
شناسايي شد. وي خاطرنشان كرد: بر اين اساس در شورايعالي پيوند با 
تشكيل كارگروهي و تشكيل پنج جلسه با حضور اهل فن به اين نتيجه 
رسيديم تا پيوند اعضاي اتباع خارجي را در ايران ممنوع كنيم ولي اين 
آمادگي را نيز اعلام كرديم تا تيم هاي پيوند اعضاي بدن كشورمان براي 
كمك به ديگر كشورها  به خصوص كشورهاي مسلمان هرگونه كمك 
فني و پزشكي را انجام دهند. خوشبختانه در اين كشورها تيم پيوند وجود 
دارد ولي ما شاهد آن بوديم كارهاي پيوند كه در اين كشورها ممنوع بود، 
به صورت قانوني در ايران صورت مي پذيرفت. بنابراين ممنوعيت پيوند 
اعضاي اتباع خارجي به اين صورت انجام شده است. نجفي زاده در باره 

هزينه بالاي داروهاي پيوند نيز بيان داش��ت: آقاي دكتر هاشمي، وزير 
بهداشت و دكتر ديناروند رئيس سازمان غذا و دارو كارهاي خوبي انجام 
دادند تا هزينه هاي پيوند رايگان شود. هم اكنون داروهاي ضد قارچ و ضد 
ويروس نيز بيمه شده اند ولي پوشش بيمه اي آنها كم است. به هر حال 
يك بيمار پيوندي بايد در اين مواقع روزي 700 هزار تومان به مدت 14 
روز دارو تهيه كند كه اگر فقط روزي 70 هزار تومان نيز بخواهد بپردازد، 
هزينه بالايي مي شود كه اميدواريم هزينه هاي داروهاي پيوندي كاملًا 
رايگان شود. به گفته وي در پر كردن كارت اهداي عضو در دنيا اسپانيا 
رتبه نخست را دارد و كرواسي رتبه دوم و دانشگاه علوم پزشكي شهيد 

بهشتي بالاتر از امريكا رتبه سوم دنيا را به خود اختصاص داده است. 

شناسايي 12 باند قاچاق اعضاي بدن در كشور
   خبر

روز سر نوشت رئيس شورا  
امروز طبق وعده اكثريت شوراي اسلامي شهر تهران قرار است با رأي گيري 
هيئت رئيسه، رئيس جديد شورا را براي دومين سال از دوره چهارم انتخاب 
كنند. انتخاب حساسي كه مي تواند باز تاب عملكرد يك ساله اعضاي شورا و به 
خصوص رئيس فعلي شوراي شهر باشد. در اين زمينه اظهار نظر هاي مختلفي 
در خصوص دو كانديداي مطرح آقايان چمران و مسجد جامعي براي رياست 
شورا صورت گرفته است اما آنچه بايد به آن توجه شود آن است كه اعضاي 
ش��ورا در برگزيدن رئيس جديد بايد به دور از نگاه هاي جناحي و تعلقات 
سياسي دست به انتخاب بزنند تا بتوانند در فضاي آرام و به دور از چالش هاي 
سياسي به حل مشكلات شهر تهران بپر دازند و خدمات مطلوب تري را به 
ش��هروندان ارائه كنند.  هر چند برخي از اعضاي شورا با سكوت خود اعلام 
كرده اند ك��ه رأي خود را در زم��ان رأي گيري اعمال خواهن��د كرد اما جو 
رسانه اي موجود حكايت از موضوع ديگري دارد.  بحث مطرح كردن افزايش 
مدت رياست رئيس شوراي شهر از آن جمله بود كه در آخرين جلسه شورا 
از سوي برخي مطرح شد. بر اين اساس شفاف سازي در خصوص مدت زمان 
با اشاره به بند هاي قانوني كه در مجلس به تصويب رسيده است، آب پاكي را 
روي دستان معترضان ريخت.  در اين زمينه، سخنگوي كميسيون نظارت 
و حقوقي شوراي اسلامي ش��هر تهران گفت: بر اس��اس قوانين و مقررات 
موجود دوره فعاليت هيئت رئيسه شورا يك ساله است.  محسن پيرهادي، 
سخنگوي كميسيون نظارت و حقوقي شوراي اسلامي شهر تهران درباره 
برگزاري انتخابات هيئت رئيسه شوراي اسلامي شهر تهران اظهار داشت: با 
توجه به حكم صريح قانوني در ماده 16 قانون تشكيلات، و ظايف و انتخابات 
شوراهاي اسلامي كشور و انتخاب شهرداران مصوب 1375/3/1 و اصلاحات 
بعدي آن ) اصلاحي 1382/7/6 و 1386/8/27(، مبني بر يك ساله بودن 
دوره فعاليت هيئت رئيس��ه، حكم مندرج در آيين نامه  هاي مربوط داير بر 
دو س��اله بودن دوره مذكور غير معتبر تشخيص داده ش��د و مقرر گرديد 
انتخابات هيئت رئيسه شوراي اسلامي شهر تهران هر ساله در موعد مقرر 
برگزار شود.  از سوي ديگر، برخي از اعضاي شوراي شهر نيز در مصاحبه ها 
با برخي از رس��انه ها تلاش كرده اند تا فضا و جو انتخ��اب رئيس جديد را با 
خواسته هاي جناحي خود همسو كنند كه در اين زمينه نيز انتظار مي رفت 
به جاي حاشيه سازي، به بحث عملكرد يك ساله شورا پرداخته شود و با نقد 
منصفانه علاوه بر عملكرد خود عملكرد كلي ش��ورا را هم ارزيابي كنند.  به 
واقع ماهيت عملكرد و فعاليت شورا بايد فارغ از نگاه هاي سليقه اي و سياسي 
مورد ارزيابي قرار گيرد چرا شوراي دوره چهارم با پشت سر گذاشتن حدود 
15 س��ال تجربه ديگر بايد در دام برخي از فرصت طلب��ان گرفتار آيد كه 
بخواهند از شورا بودن اهداف غير شورايي بهره جويند و روش آزمون و خطا 
را دنبال كنند. با اين حال بايد در نظر داشت كه شوراي شهر تهران به عنوان 
پشتيبان ساير شورا هاي كشور بايد بتواند در بحث نگاه هاي تخصصي براي 
حل معضلات و مشكلات الگوي ساير شورا ها قرار گيرد و بتواند با عملكرد 
خود از دولت مطالبات به حق شهروندان را براي ارتقاي زندگي شهر نشيني 
طلب كند.  همچنين بايد اعضا به اين نكته توجه كنند كه آراي شهر وندان 
به عنوان پشتوانه تك تك اعضاي شورا به حساب مي آيد كه بايد با عملكرد 
فردي و شورايي به آنها پاسخ دهند. 31 عضو شورا بايد امانتدار خوبي براي 

گره گشايي مشكلات پايتخت 10 ميليون نفري باشند. 

 دانشگاه هاي ايراني
 در نقش قربانيان رتبه بندي هاي جهاني 

دانشگاه هاي كش��ورمان را مي توان قربانيان رتبه بندي هاي جهاني خواند. 
زيرا اغلب واكنش ها به اين رتبه بندي ها مستقيم يا غير مستقيم به دو گزينه 
مي پذيريم يا نمي پذيريم محدود مي شوند.  از آنجا كه نتايج اين رتبه بندي ها 
حدود 10 سال اس��ت كه براي رسانه ها به ويژه رس��انه هاي داخلي جالب 
شده و از سوي آنها رصد مي ش��ود، مطالعه واكنش ها به رتبه بندي جهاني 
دانشگاه ها در بازه زماني 10 سال گذشته تصوير روشني از مسير واكنش ها 
و ميزان اثرگذاري آنها در برنامه ها و تصميم گيري ها در حوزه آموزش عالي 
نشانمان مي دهد. تا سال 92 عمده واكنش ها از سوي مسئولان ارشد آموزش 
عالي نپذيرفتن رتبه بندي جهاني دانشگاه ها بود. به طوري كه حتي كامران 
دانشجو، وزير علوم دولت دهم اين رتبه بندي را صرفاً سياسي و فاقد وجاهت 
علمي دانست.  از طرفي برنامه پنجم توسعه جذب سالانه 5 هزار دانشجوي 
غير ايراني)2 هزار دانشجوي بورسيه و 3 هزار دانشجوي غيربورسيه( را براي 
مجموعه آموزش عالي )غير پزشكي و پزشكي( تكليف كرده است. همچنين  
تبادل دانشجو يك فرصت و از شاهراه هاي ارتقاي كيفيت دانشگاه ها و مراكز 
آموزش عالي است. كنار هم قرار گرفتن اين مسائل صورت مسئله را شفاف تر 
مي كند.  همچنين دانشجويان خارجي براي تحصيل به دنبال كيفيت برتر 
آموزشي و تحصيلي و پژوهشي مهاجرت مي كنند و در اين راه هزينه مضاعف 
مهاجرت تحصيلي را متحمل مي شوند. ملاك تشخيص اين كيفيت و ميزان 
آن و پويايي اش براي دانشجوي غيرايراني قطعاً استانداردهاي مورد پذيرش 
جامعه علمي دنيا است. به عبارتي در تبليغ و معرفي امكانات يك دانشگاه به 
دانشجوي خارجي، بخشي از امكانات كه منطبق با استانداردهاي پذيرفته 
جهاني اند توجه داوطلب را جلب مي كند.  بنابراي��ن براي ورود جدي تر به 
حوزه تبادل علمي و دانش��گاهي با مجامع علمي جهان و حتي در افق هاي 
بلندتر استفاده از ظرفيت هاي انساني متخصصين غير ايراني براي پيشبرد 
اهداف توسعه اي و پژوهشي و علمي و فناورانه كشور بايد به استانداردها و 
معيارها و چارچوب هاي جهاني تن بدهيم و در اين مسير واضح است لحاظ 
كردن حساس��يت هاي فرهنگي و تدوين پيوس��ت فرهنگي در معيارهاي 
توسعه اي مراكز علمي و آموزشي ضروري است.  حال با در نظر گرفتن اين 
موارد به عنوان مبنا، باز مي توانيم رتبه بندي جهاني دانشگاه ها را بپذيريم 
يا نپذيريم. اگر نپذيريم كه بايد براي تعيين چشم انداز و اهداف كوتاه مدت 
و پايش عملكرد دانش��گاه هايمان خط كش ها و الگوه��اي بومي مبتني بر 
اهداف داخلي و سياستگذاري هاي كلان ملي در حوزه توسعه علم و فناوري 
معرفي كنيم. البته در اين رابطه بايد اقرار كنيم س��ال ها است بازي دست 
ما نيست. شاهد مدعا هم اينكه سال هاس��ت دانشگاه هاي ما با كمتر از 20 
درصد ظرفيت خود در خدمت اهداف توس��عه اي كشورند.  شق دوم ماجرا 
آنجاس��ت كه رتبه بندي هاي جهاني دانش��گاه ها را بپذيريم. بنابراين بايد 
فكري به حال جايگاه دانشگاه هاي كش��ور در اين رتبه بندي ها كرد. يعني 
بايد بر اساس استانداردهاي جامعه علمي جهان، دانشگاه ها و مراكز علمي 
و آموزش��ي مان را پايش، نقاط ضعف مان را حذف و نقاط قوتمان را تقويت 
كنيم تا در اين رتبه بندي ها جايگاه بهتري كس��ب كنيم. مضاف بر اينكه 
جذب دانشجويان بورسيه و غيربورسيه در رتبه بندي دانشگاه ها در عرصه 
بين المللي و بين المللي سازي دانشگاه ها و آموزش عالي تأثيرگذار است؛ به 
بيان ديگر جذب دانش��جويان غير ايراني به صورت بورسيه و غير بورسيه 
مي تواند در افزايش امتياز دانشگاه ها تأثيرگذار باشد.  ضمن اينكه مصوبه 
شوراي سياستگذاري بين المللي خارجي مبني بر اينكه بايد 10 دانشگاه  برتر 
كشور حمايت شوند تا سال آينده بين 100 دانشگاه برتر آسيا قرار گيرند، 
نشان مي دهد كه اهميت دو سويه جذب دانشجوي خارجي در دانشگاه هاي 
كشور براي حوزه هاي تصميم گير و سياستگذار تبيين شده است؛ چراكه 
نمي توانيم براي سال هاي متمادي تنها يك نماينده در ميان 100 دانشگاه 
برتر دنيا داشته باشيم و در عين حال سوداي تبادل علمي پايدار و در جهت 
منافع كشورمان را دنبال كنيم. اشكال ما در اين سال ها اين بوده كه براي 
پذيرش حقيقت ها در اين حوزه گرفتار خودسانسوري و تعارف بوده ايم.  حالا 
كه تصميم داريم نقش جدي تري در معادلات جهان��ي، از جمله در حوزه 
فرهنگ و اقتصاد ايفا كنيم، مرجعيت علمي و آموزشي ايران را احيا و تمدن 
جديدي بر پايه هاي استوار تمدن كهن سرزمينمان استوار كنيم بايد مقام 
انفعال را در مواجهه با اعلام رتبه بندي هاي جهاني دانشگاه ها ترك كنيم و 
ظرفيت هاي ايجاد شده اضافي را به دانشجويان خارجي اختصاص دهيم تا با 

اين كار توريسم علمي و گردش اقتصادي علمي و فناوري گسترش يابد. 

نفیسه ابراهیم زاده انتظام 

بسته بهداشتي طرح تحول سامت كليد خورد
 آغاز اجراي برنامه پزشك خانواده

 در شهرهاي زير 2۰ هزار نفر
وزي�ر بهداش�ت از برط�رف ش�دن اش�كالات برنام�ه پزش�ك 
خان�واده و بازس�ازي دو ه�زار خان�ه بهداش�ت خب�ر داد و 
گفت: برنامه پزش�ك خان�واده در ش�هرهاي زي�ر 20 هزار نف�ر اجرا 
و 4 ه�زار پزش�ك عموم�ي جدي�د ج�ذب سيس�تم مي ش�ود. 
 سيد حسن هاشمي در حاشيه هفتاد و هشتمين اجلاس رؤساي دانشگاه 
علوم پزشكي كشور، در رابطه با اجراي فاز بهداشتي طرح تحول گفت: در دو 
سه ماه گذشته زيرساخت ها آماده شده و از امروز گروه بهداشتي كار خود 
را آغاز مي كنند به طوري كه در شهرهاي زير 20 هزار نفر اشكالات برنامه 
پزشك خانواده را برطرف مي كنيم و خانه هاي بهداشت اصلاح مي شوند. 

  10 ميليون نفر در حاشيه شهرها امكانات بهداشتي ندارند
وزير بهداشت تصريح كرد: دو هزار خانه بهداشت نياز به تعميرات دارند كه 
بازسازي مي شوند، همچنين مكمل هاي غذايي به خانواده ها داده مي شود 
به خصوص زنان باردار و شيرخواران در اولويت دريافت اين مكمل ها قرار 
دارند.  هاش��مي افزود: همچنين دو واكس��ن از آبان وارد شبكه بهداشت 
مي شود كه به تدريج ساير واكسن ها نيز اضافه خواهد شد.  وي همچنين 
از ايجاد شبكه بهداشتي در سراسر كش��ور خبر داد و گفت: اين شبكه در 
حاشيه شهرها مستقر مي ش��ود چراكه طبق آخرين سرشماري كه در دو 
ماه گذشته انجام شد، 10 ميليون نفر در حاشيه شهرها زندگي مي كنند كه 

فاقد خدمات بهداشتي مناسب هستند. 
  رضايتمندي 73 درصد مردم از طرح تحول سامت

هاشمي در رابطه با رضايتمندي مردم بر اجراي طرح تحول گفت: به صورت 
نسبي و قطعي 73 درصد مردم رضايت داشته اند به طوري كه 32 درصد آنها 

بسيار راضي بوده و ساير موارد رضايت نسبي داشته اند. 
وزير بهداشت گفت : در برخي بيمارستان ها 90 درصد  اشغال تخت وجود 
دارد و وضع برخي بيمارستان ها بس��يار بد است كه بايد اصلاح شود حتي 
مي بينيم كه تخت را در راهروها گذاشته اند كه بايد اين تخت ها تغيير كنند 

و به تأسيسات بيمارستان ها توجه شود. 
وزير بهداشت درباره زمان بندي براي اجراي برنامه پزشك خانواده  گفت: 

اجراي اين برنامه 10 تا 15 سال زمان مي برد. 
  47 ميليون ايراني غذاي مناسب مصرف نمي كنند

معاون بهداشتي وزارت بهداش��ت با اعلام صدور كارت سلامت براي تمام 
ايرانيان گفت: 47 ميليون ايراني غذاي مناسبي مصرف نمي كنند و در غذاي 

آنان نمك و چربي وجود دارد و ميوه و سبزي كمتر مصرف مي كنند.  
علي اكبر سياري در برنامه آغاز به كار رسمي بسته بهداشتي طرح تحول 
سلامت كه وزير بهداشت نيز حضور داشت، افزود: در كشور 19 ميليون نفر 
دچار فشار خون هستند كه 50 درصد آنها از اين عارضه اطلاع ندارند و 83 

هزار مرگ نيز در ارتباط با فشار خون صورت مي پذيرد. 
  دو واكسن تازه تا مهر ماه 

سياري به برنامه هاي واكسيناسيون كشور اش��اره كرد و گفت: تا مهر ماه 
واكس��ن پنتاوالان به خدمات واكسيناسيون كشور اضافه مي شود و سعي 
مي كنيم تا پايان سال واكسن كنوموكك را نيز به خدمات واكسيناسيون 

كشور اضافه كنيم، همچنين خدمات دندانپزشكي نيز ارتقا مي يابد. 
وي به رژيم نامطلوب در كشور اشاره كرد و افزود: 19 ميليون نفر در كشور 
تحرك كمي دارند، 5 ميليون سيگار مي كشند و 15 ميليون نيز داراي چربي 
خون هستند و در نهايت 7 ميليون نفر نيز ديابت دارند.  معاون بهداشتي وزير 
بهداشت به آمارهايي درباره كمبود ويتامين D از سال 80 تا 91 اشاره كرد و 
گفت: اين كمبود براي سنين 15 تا 23 سال كه در گذشته 4 درصد بود، الان 
شش برابر افزايش يافته است و اين كمبود ويتامين D براي زنان باردار نيز 
تا 91 درصد وجود دارد كه شكستگي هاي استخوان به خاطر همين كمبود 
ويتامين D صورت مي پذيرد.  سياري ادامه داد: كمبود ويتامين D در زنان 
باردار 80 درصد و در نوجوانان نيز 76 درصد مشاهده شده است، بنابراين 
توزيع مكمل براي اين گروه را در دستور برنامه هاي خود داريم.  وي به برنامه 
اضافه كردن يد به نمك نيز اش��اره كرد و گفت: بيماري گواتر به معناي آن 
است كه نوزاد با عقب ماندگي ذهني به دنيا بيايد بنابراين در ادامه برنامه هاي 
ما كوتاهي قد را نيز در دستور كار خود داريم زيرا كوتاهي قد به معناي فقر 
است و بر اساس آمارها 6/8 درصد كودكان زير پنج سال داراي كوتاهي قد 

هستند كه اين آمار در سيستان و بلوچستان 20/7 درصد است. 

تحصيل دانش آموزان تا پايان دوره متوسطه اول 
اجباري مي شود

وزير آموزش و پرورش با تأكيد بر ضرورت گسترش پوشش تحصيلي 
دانش آموزان اظهار داش�ت: در برنامه ششم توس�عه، قانون اجباري 
بودن تحصيل تا پايان دوره متوسطه اول )راهنمايي( را لحاظ مي كنيم. 
علي اصغر فاني در گردهمايي مسئولان حوزه زنان وزارت آموزش و پرورش، 
با تأكيد بر ضرورت گسترش پوشش تحصيلي دانش آموزان اظهار داشت: در 
برنامه ششم توسعه، قانون اجباري بودن تحصيل تا پايان دوره متوسطه اول 
)راهنمايي( را لحاظ مي كنيم.  وي با اشاره به اينكه والديني كه فرزند خود 
را از تحصيل محروم كنند، مجرم شناخته مي شوند، گفت: در حال حاضر، 
دختران فراواني از پوشش تحصيلي محروم هستند كه در دوره متوسطه دوم 
)دبيرستان(، اين ميزان بيشتر است.  فاني ادامه داد: در برنامه چهارم توسعه، 
تحصيل اجباري تا پايان متوسطه اول لحاظ شده بود اما اجرايي نشد كه اين 
موضوع را در برنامه شش��م لحاظ مي كنيم.  وزير آموزش و پرورش با بيان 
اينكه آموزش و پرورش دختران در مناطق روستايي، عشايري و مرزي و فني 
و حرفه اي با مشكل روبه روست، خاطرنشان كرد: امسال مصمم هستيم در 

معاونت آموزش ابتدايي حتي يك دانش آموز خارج از مدرسه نماند. 

بیژن سوراني

علي خدايي بيجاري
   محيط زيست

زهرا چيذري
   گزارش  يك


